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- Kilka lat temu odwa¿nie 
zaanga¿owa³a siê Pani 
w politykê. W efekcie jest 
Pani jedn¹ z nielicznych 
kobiet – prezydentów 
du¿ych miast w Polsce. 
Brakuje kobiet w polity-
ce?  

- Zdecydowanie tak. Kobiety 
³agodz¹ obyczaje. Gdyby w po-
lityce by³o ich wiêcej, to by³oby 
³atwiej. Mo¿e nie mówi³abym o 
parytetach, bo do takich decyzji 
nie mo¿na przymuszaæ. To nie 
jest tak, ¿e ma ich byæ 30 czy 
50 procent. Kobiecie jest trud-
niej bo jest ¿on¹, matk¹, pani¹ 
domu. Po³¹czyæ rozs¹dnie te 
funkcje to nie³atwe zadanie. 
Kobiety sprawuj¹ce odpowie-
dzialne funkcje doskonale siê 
sprawdzaj¹ – maj¹ wizje, cieka-
we koncepcje a przede wszyst-
kim bardzo rzetelnie wype³niaj¹ 
swoje obowi¹zki. 
Myœlê, ¿e w Zabrzu uda³o nam 
siê stworzyæ bardzo dobry 
zespó³. Chcia³oby siê i u nas 
widzieæ wiêcej kobiet na de-
cyzyjnych stanowiskach, ale 
s¹dzê, ¿e idziemy w dobrym 
kierunku.

- Jak wygl¹da konfronta-
cja Pani wyobra¿eñ 
o stanowisku Prezydenta 
z rzeczywistoœci¹? 

- Jestem realistk¹ i zdajê sobie 
sprawê z tego, ¿e aby coœ zrobiæ 
i mieæ efekty, to trzeba ciê¿ko 
pracowaæ. Wiem to, bo prak-
tycznie od podstaw budowa³am 
swój dom. Myœl¹c o prezyden-
turze zdawa³am sobie sprawê z 
tego, ¿e pracy bêdzie du¿o, ale 
mo¿e nie a¿ tak du¿o. Nie czujê 
siê jednak w ¿aden sposób za-
wiedziona tym, ¿e to stanowi-
sko poch³ania tyle czasu i jest 
tak absorbuj¹ce. 

- Czy po trzech latach 
„bycia prezydentem” 
mo¿e Pani powiedzieæ: 
warto by³o?

- To by³y trzy lata intensywnej 
pracy. Uwa¿am, ¿e ci¹gle patrzê 
na wszystko z tym samym entu-
zjazmem, choæ nie ukrywam, ¿e 
czasami zmêczenie doskwiera. 
Warto by³o walczyæ o to sta-
nowisko prezydenta po to, by 
podj¹æ tematy w mieœcie, któ-
re tak naprawdê nie cierpia³y 

zw³oki. Kobieta oprócz tego, 
¿e przywi¹zuje wagê do spraw 
koncepcyjnych, to zauwa¿a 
równie¿ te porz¹dkowe. Ogrom-
nie cieszê siê, ¿e uda³o mi siê 
zawalczyæ o salê dla Filharmo-
nii. Myœlê, ¿e w tej walce mo¿e 
niejeden mê¿czyzna by siê 
podda³. 
W przypadku programu na- 
prawy gospodarki wodno-
-œciekowej, z tymi wszystki-
mi wrêcz niewyobra¿alnymi 
problemami, mog³am albo 
uciec ze strachu albo z pe³n¹ 
determinacj¹ go podj¹æ. 

Dziêki temu, ¿e pozna³am mnó-
stwo cudownych ludzi te cen-
ne dla miasta i mieszkañców 
projekty uda³o siê zrealizowaæ. 
Kiedy wiêc patrzê na te 3 lata, 
muszê przyznaæ, ¿e bilans jest 
bardzo pozytywny. 

- Czy Ma³gorzata Mañka-
-Szulik jest inn¹ kobiet¹ 
prywatnie a inn¹ zawo-
dowo?

- Chyba nie. Jestem t¹ sam¹ 
osob¹. Bardzo chêtnie wycho- 
dzê do ludzi nie jako Pani Prezy-
dent, ale jako Ma³gorzata, ci¹- 

gle ta sama, sprzed lat. Myœlê, 
¿e niewiele siê zmieni³am 
– oprócz tego, ¿e mam trochê 
mniej czasu - dla rodziny i dla 
przyjació³. Cieszê siê jednak, 
¿e pod tym wzglêdem s¹ oni 
dla mnie tolerancyjni. Na pew-
no trudniejszy jest jeden ele-
ment – zachowanie pewnego 
poziomu w ¿yciu rodzinnym. 
Proszê mi jednak wierzyæ, ¿e 
sobota jest t¹ sam¹ sobot¹ 
co kiedyœ – mo¿e tylko trochê 
krótsz¹. Najpierw obowi¹zki 
zawodowe a póŸniej porz¹dki 
w domu. Moja rodzina dzielnie 
mnie w tym wspiera. 

-  Najtrudniejsza decyzja 
dla kobiety – prezydenta? 

- Najtrudniejszym elementem 
mojej pracy jest walka z cza-
sem, walka z zegarem. Kiedy z 
tego powodu muszê coœ wybraæ, 
a z czegoœ zrezygnowaæ. 
Nie potrafiê wskazaæ jed-
nej decyzji, która by³aby t¹ 
najtrudniejsz¹. W tej kadencji 
by³o du¿o „ciê¿kich” projektów, 
du¿o powa¿nych decyzji, du¿o 
kontrowersyjnych tematów. 
Wystarczy wspomnieæ DTŒ. 
Wydawa³o siê, ¿e inwestycja 
zakoñczy siê w Rudzie Œl¹skiej 

a dziœ jednak jest w Zabrzu. W 
sprawie Sztolni Dziedzicznej, 
moi koledzy ostrzegali mnie, 
¿e to mo¿e interesuj¹cy projekt 
ale bardzo trudny. Dziœ mo¿na 
powiedzieæ: uda³o siê.  
Dodajmy do tego mniejsze 
sprawy, takie jak Kopalnia 
Guido czy odkupienie Zandki - 
projekt bardzo skomplikowany 
spo³ecznie. Moim zdaniem, te 
projekty choæ nie takie du¿e, 
to jednak spo³ecznie s¹ bardzo 
pozytywnie odbierane. 

- Dziękuję za rozmowę.

Kobiece spojrzenie na miasto
Z Ma³gorzat¹ Mañk¹-Szulik, prezydent Zabrza 
rozmawia Nina Drzewiecka


